

## Editorial Editorial

F. Christ

**Perioperative Aspekte der Herztransplantation.****Aus der Sicht des Anästhesisten**

675

Perioperative aspects of heart transplantation.

From the point of view of the anaesthetist

B. Reichart · B. Meiser

**Herztransplantation - Therapie der Wahl bei terminaler Herzinsuffizienz.****Aus der Sicht des Chirurgen**

676

Heart transplantation - therapy of choice by terminal cardiac insufficiency.

From the point of view of the surgeon

## Leitthema Main Topic

H. K. Eltzschig · B. Zwissler · T. W. Felbinger

**Perioperative Aspekte der Herztransplantation**

678

Perioperative Implications of Heart Transplantation

## Originalien Originals

D. Zoldann · C. Poetter · R. Hilker · M. Neveling · B. Waitschies · W. Klein

M. Nolden-Koch · F. Block · H. M. Wenchel · S. W. Lemmen

**Periodische Surveillance nosokomialer Infektionen auf zwei neurologischen Intensivstationen. Ein wertvolles Instrument für das intensivmedizinische Qualitätsmanagement**

690

Periodic surveillance of nosocomial infections in two neurology intensive care units. A valuable tool for quality management in intensive care medicine

H. Genzwürker · T. Finteis · J. Hinkelbein · K. Ellinger

**Erste klinische Erfahrungen mit dem neuen LTS. Ein Larynx-Tubus mit ösophagealer Drainagemöglichkeit**

697

First clinical experiences with the new LTS. A Laryngeal Tube with an oesophageal drain

## Kasuistiken Case reports

W. Leidinger · J. N. Meierhofer · V. Ullrich

**Ein ungewöhnlicher Befund nach kombinierter Spinal- und Epiduralanästhesie zur Sectio caesarea**

703

Unusual complication after combined spinal/epidural anaesthesia

S. G. Sakka · E. Hüttemann

**Generalisierter Krampfanfall als mögliches Zeichen einer septischen Enzephalopathie nach transrektaler Prostatabiopsie**

707

Seizure as a possible symptom of septic encephalopathy following transrectal prostate needle biopsy

W. Schummer · C. Schummer · A. Müller · W. Karzai

**Extravasation – eine seltene Komplikation zentralvenöser Katheter? Fallbericht einer drohenden Arrosion der A. carotis**

711

Extravasation: a rare complication of central venous cannulation? Case report of an imminent arrosion of the common carotid artery